
davanje in ga da natisniti v kakem glasilu. 
Poročevalec sam pa pravi, da ne kaže obelo
daniti enakega poročila nezdravniku, pač pa je 
na uslugo z vsemi podatki tistemu, ki bi se 
hotel pečati s to stroko zdravljenja. 

O knjigi ^Kranjsko okrajno glavarstvo" 
poroča g. profesor Fr. Komatar. Skoro vse 
šole so že poslale svoje podatke za to knjigo, 
le malo šolskih voditeljev je še, od katerih ni 
in ni dobiti nikakega materiala. Ti so vzrok, 
da se zakasni izdanje tega važnega opisa. Pre
čitajo se njih imena. Sklene se, da se jih opo
zori še enkrat pismeno, če pa tudi ta opomin 
ne bo zadostoval, tedaj se izda knjiga vseeno, 
v njej se pa objavijo imena teh brezbrižnežev. 

Na vprašanja tov. J. Lapajneta, kaj je s 
koncertom na korist učiteljskemu konviktu, od
govori tajnik V. Rus, da se je moral z ozirora 
na neugodni zimski Čas preložiti na pomlad. 

Tovariš L. Ferjan stavi predlog, naj 
ukrene društvo vse potrebno, da dobe šolska 
vodstva od c. kr. okrajnega šolskega sveta slo
venske dopise. Predsednik pripomni, da smatra 
to samo za vprašanje, ne pa za predlog; na
loga obeh zastopnikov učiteljstva v tej korpo
raciji pa je, da se odločno zavzameta za iz
ključno slovensko uradovanje. 

Gospod prof. M. Pirnat vabi vse zboro
valce k ljudski galeriji, ki se nahaja v pro
storih Kranjske narodne čitalnice, kateremu 
vabilu so se vsi z radostjo odzvali. 

S primernim nagovorom zaključi pred
sednik ob štirih pop. zborovanje. 

Štajersko. 
Kozjansko učiteljsko društvo zboruje 

v četrtek, dne 19. novembra t. L, ob 10. uri 
dopoldne v šol. poslopju v Kozjem po sledečem 
vzporedu: 

1. Zapisnik, 2. društvene zadeve, 3. po
ročilo o letošnjem „Zavezinem" zborovanju, 4. 
o sestavi indeksa normalij — por. tov. Šket, 
5. razgovor glede izvenšolskega delovanja v tek. 
šol. letu, 6. slučajnosti. 

K polnoštevilni udeležbi vabi odbor. 
Konjiško učit. društvo priredi deveti 

roditeljski sestanek v nedeljo, dne 15. nov. 
t. L, ob 3. uri popoldne v Čadramljah. Pre
dava tovarišica G o r i č a n o v a s Prihove 
„ Nekaj o ženskih ročnih delih" in domači to
variš K e r h l a n k o „0 cesarjevem jubileju." 

Tovariše in tovarišice domačega in so
sednih okrajev vabi k sestanku najvljudneje 

šolski vodja čadramski. 
Savinjsko učit. društvo je zborovalo 

dne 22. oktobra tla Gomilskem. Zborovanje je 
bilo dobro obiskano. Društvu sta nanovo pri
stopila gospod in gospa Loparnik s Polzele, 
kot gosta pa sta se udeležila zborovanja gdč. 
Farčnikova in tov. Sevnik iz Griž. 

Na vzporedu je bilo poročilo o izvenšol
skem delovanju »Savinjskega učit. društva" v 
lanskem šolskem letu. Iz tega poročila posna
memo, da deluje učiteljstvo Vranskega okraja 
vrlo uspešno in požrtvovalno na gospodarskem 
in narodnem polju. Učiteljstvo je sodelovalo pri 
ustanovitvi štirih posojilnic (BraslovČe, Št. Jur, 
Polzela. St. Pavel), pri katerih tudi uraduje. 

Učiteljstvo je ustanovilo dve javni ljudski 
knjižnici, ena se pa v kratkem otvori (Št. Pa
vel). Učiteljstvo je pomagalo oživeti mrtvo kme
tijsko podružnico za vranski okraj in ima zdaj 
nad 200 udov. CirilMetodove podružnice iz
borno delujejo zaradi sodelovanja učiteljstva, 
zlasti ona na Vranskem. 

Tov Schmidt se z veliko vnemo žrtvuje 
za svojo narodno godbo in pevski zbor. Isto
tako se pečata dva tovariša na Vranskem s 
petjem in godbo. Tudi tov. Zotter in Sevnik 
sta zbirala krog sebe mladino ter jo vadila v 
petju Učiteljstvo je aranžiralo več gledaliških 
predstav, zabavnih večerov ter več veselic v 
prid naši šolski družbi. Učiteljstvo v Št. Pavlu 
je priredilo roditeljski sestanek, učiteljstvo na 
Vranskem dva ter 24 javnih predavanj. Kjer 
so sokolska in pevska društva ter čitalnice, tam 
sodeluje učiteljstvo ter jih podpira. — Več 
tovarišev se uspešno peča s sadjerejo in čebe
lorejo. Tov. Vidic in Vrabl sta nabrala mnogo 
narodnih pesmi. Z veliko požrtvovalnostjo vo
dijo šolski voditelji v Braslovčah, Polzeli in 
na Vranskem šolarske kuhinje. V zadnjem kraju 
se je razdelilo lansko zimo nad 15.000 porcij. 
V več krajih je učiteljstvo po svojih razmerah 
prispevalo in nabiralo v dobrodelne namene, 
zlasti za CirilMetodovo družbo. Tako je nabral 
tov. Tušak sam 112 K. 

Učiteljstvo šentpavelske šole je storilo 
svojo narodno dolžnost ter odbilo napad na 6. 
razred, ki so ga hoteli ponemčiti. 

To bi bila kratka bilanca izvenšolskega 
delovanja „Sav. učit. društva" v lanskem šol
skem letu. 

Društvo je sprejelo resolucijo, v kateri se 
poziva „Zaveza", da ukrene vse potrebno, da 
se tudi vbodoče obdrži na šolah učiteljice žen
skih ročnih del in naj se ne nalaga tega dela 
literarnim učiteljicam. 

Nato se jo vnela debata o šolskih matri
kah in drugih šolskih tiskovinah, na kar seje 
zborovanje zaključilo. 

Ljutomersko učiteljsko društvo je 
zborovalo dne 5. novembra v Ljutomeru. Po
ročati pa moram žalostno dejstvo, da se je 
komaj tretjina udov udeležila zborovanja. In 
to po petmesečnem presledku, ko bi človek 
mislil, da tovariši in tovarišice že komaj pri

čakujejo učit. sestanka. S svojo odsotnostjo se 
posebno odlikujejo udje gornjeradgonskega 
okraja. Od Sv. Duha, Sv. Jurja, Kapele in Ne
gove vidimo le redkokdaj kakega tovariša. Ne
kaj več stanovske zavednosti, več kolegialnosti 
in vneme bi bilo pač želeti! 

Tudi predsednik Ivan T o m a ž i č izrazi 
svoje ogorčenje nad toliko brezbrižnostjo. Po
zdravi navzoče, posebno tov. Robičevo, ki je 
pristopila društvu. Potem se spominja pokoj
nega tovariša Vauda, ki nas je zapustil za 
vselej Vkljub mnogim težkočam, s katerimi se 
je imel boriti v življenju, je redno zahajal k 
zborovanjem, težko ga bomo pogrešali, saj smo 
se vselej razveselili, ko je pokojni posegel v 
debato in povedal kako jedrnato, dostikrat tudi 
kako pikro besedo. Vsekdar je prinesel v dru
štvo življenja, bil je duša naših zborovanj. V 
znak spoštovanja do pokojnika vstanejo navzoči 
in mu zakličejo trikratni „Slava". 

Nato prečita predsednik sledeče dopise : 
1. Dopis zavarovalnega društva, ki po

roča, da nas še vedno pogreša med svojimi 
člani. Sklep zaradi pristopa se preloži na pri
hodnji občni zbor. 

2. Zaveza narodnih društev zahteva za 
vsakega uda 20 h. 

8. Narodna založba v Celju vabi k pri
stopu. 

4. Dopis „Zveze staj. slov. učiteljev" 
glede prirejanja koncertov. 

Tovariš predsednik dvomi, da bi taki 
koncerti prinašali gmotnih in moralnih uspe
hov. Pač pa je mnenja, da bi vsakoletni kon
certi zahtevali od učiteljstva preveč gmotnih 
žrtev. Nasvetuje, naj bi se samo posamezna 
učit. društva združila in prirejala koncerte, ne 
pa vsa spodnještajerska. 

Tov. Zacherl in Cvetko predlagata vež
bati se v našem društvu in iz lastne moči pri
rejati koncerte. 

V tem smislu se poroča tudi Zvezi. 
Predsednik poroča, da se je zaradi no

tice o goščenju učiteljstva v dr. Plojevih go
ricah poslal v Slov. Gospodarja popravek, ki pa 
še do danes ni bil objavljen. 

Tov. Cvahte nam poda prav lepo sliko o 
svojem izletu med brate Cehe. Zanimiva je bila 
zaraditega, ker nam ni ponavljal, kar smo iz
vedeli iz listov, ampak povedal, kar je sani 
doživel, videl in čutil. 

Tov. Mavric poroča o zborovanju „Za
veze" v Gorici. 

Posojilnici v Gornji Radgoni se izreče za 
prispevek, ki ga je darovala za skioptikon, 
zahvala. 

Tov. Mavric predlaga, naj bi se postavil 
pokojnemu tov. Vauda nagrobni kamen. — V 
odbor za nabiranje prispevkov se volijo tov.: 
Fran Cvetko, Karel Mavric in Mara Kocuvan. 

Slovenjebistriško učiteljsko društvo 
je zborovalo 5. t. m. v Slov. Bistrici ; udeležba 
je bila jako povoljna, zborovanje pa izredno 
animirano. Predsednik tov. Kokl se v svojem 
nagovoru spominja žalostnih ljubljanskih do
godkov, ki so nam zatemnili jubilejsko leto ; v 
znak sožalja vstanejo navzoči. 

Izmed dopisov omenja sledeče : 
1. „Prosveta" prosi naklonjenosti učitelj

stva, katere ji le to ne bo odreklo nikdar 2. 
Poziv „Samopomoči" k pristopu. 3. Dopis okr. 
šolskega sveta, ki naznanja, da sta se zdrav
nika dr. Murmevr in dr. Zanger prijavila v 
svrho predavanj pri zborovanjih učit. društva. 
4. Poziv „Zveze" k sodelovanju pevskih in 
glasbenih prireditev. 5. Dopis društva „Haft
pflichtversicheruug"; na predlog tov. Vršiča 
sklene uč. društvo svoj pristop. 

O skupščini „Zaveze" je poročal kratko 
pa jedrnato tov. Krotkv ; naglašal je osobito 
prirejanje roditeljskih večerov. Pivi letošnji 
roditeljski sestanek priredi tov. Svetlin v Polj
čanah. Tov. Polanee poživlja učiteljstvo k pri
stopu „Slov. Šolske Matice". 

Za tem nastopi bivši učitelj žel. uradnik 
g. Jože Kitek z referatom „Soeializem in šola." 
S svojim duhovitim in lepo zasnovanim govo
rom je provzročil, da so zborovalci z izredno 
pozornostjo sledili njegovim izvajanjem. Provo
ciral je živahno debato, v katero so posegli 
tovariši Svetlin, Špan, Tomažič in Vršič. Bilo 
bi zanimivo ponatisniti njegov referat v celoti, 
a zaradi ozko odmerjenega prostora naj ome
nimo samo sledeče. G. Kitek obžaluje in iz
recno obsoja dejstvo, da se slovensko učitelj
stvo vdinja slepo kot privesek napredni, odnosno 
klerikalni stranki, dočim se socialistični stranki 
kot najboljši zaščitnici učiteljstva in šole od
teguje.*) 

Predsednik Kokl mu izreče v imenu 
društva zahvalo za izborno predavanje in nje
govo naklonjenost do učiteljstva. 

Glede izvenšolskega delovanja omenja tov. 
Krotkv, da bo imel odslej vse naročnike eUč. 
Tov." v evidenci; zaradi prirejanja rod. ve
čerov se naj obračajo tovariši nanj, da ukrene 
vse potrebno; voditeljem pa naroča, naj delajo 
v prvi seji krajnega šol. sveta na to, da bodo 
začeli z okr. šolskim svetom dopisovati le v 
slovenskem jeziku. 

Pri slučajnostih priporočata gdč. Wester 
in tov. Sabati, naj bi učiteljstvo naročalo svoje 
potrebščine le pri slovenskih trgovcih.**) Tov. 

Iz naše organizacije. 
Kranjsko. 

Posavski krožek ima prvi svoj letošnji 
sestanek v soboto, dne 14. t m., ob 6. uri 
zvečer v gostilnici R. Kunej na V i d m u . 

Pri tem krožku tudi predava strok. učit. 
K. H u m e k o » P r a k t i č n i u p o r a b i 
g e o m . o b l i k o s l o v j a v v s a k d a n j e m 
ž i v l j e n j u . " 

Tovariši in tovarišice, pridete vsi! 
Pedagoško društvo v Krškem ima 

svoj občni zbor dne 19. novembra 1.1. ob 10. 
dop. v Tržišču po sledečem vzporedu: 

1. Andr. Škulj : U m n a u p o r a b a 
m l e k a — ho«pitacija v ponavljalni šoli z 
uporabo skioptikona. 

2. Edv. Bohinjec : I z k u š n j e glede 
u p o r a b e s k i o p t i k o n a v ljudski šoli. 

3. Aleks. Lunaček: K a k o p r i v a 
b i m o p t i c e z valilnicami v sadovnjake. 

4. O b č n i z b o r z običajnim vzpo
redom. 

K obilni udeležbi vabi odbor. 
Učiteljsko društvo za kranjski šolski 

okraj je zborovalo dne 2. novembra t. 1. ob 
dveh popoldne v Kranju. Zborovanja se je 
udeležilo 16 učiteljev in 6 učiteljic. Predsednik 
Fr. Luznar toplo pozdravi vse navzoče, med 
temi nova tovariša L. Ažmana in Fl. Gostiča, 
pa tudi c. kr. profesorja Fr. Komatarja in M. 
Pirnata ter radovljiškega učitelja Fr. Jakliča 
Nadalje se spominja dveh slovenskih žrtev, 
padlih dne 20. septembra t. L, od katerih eden 
je sin oziroma brat učitelja. V znak žalosti se 
vzdignejo vsi raz sedeže. 

Socialni odsek je določil iz svoje srede 
poročevalce za izvenšolsko delovanje. 

Poročalo se je: 1. Pevski zbori (V. Rus) 
2. Posojilnice in mlekarne (J. Lapajne). 3. 
Bralna društva (J. Stupica). 4. Vzgoja deklet 
po šolski dobi (J. Miklavčič). 5. Kmetijska 
društva (Fr Luznar). 

Določeno je bilo, da poroča o telovadnih 
odsekih tovariš K. Mahkota, kar se pa ni zgo
dilo, ker je nenadoma odšel prav isti dan na 
svoje novo službeno mesto v Trst. O požarnih 
brambah poroča na prihodnjem zborovanju 
tovariš Frid. Kramer, ker je bil ta dau nujno 
zadržan; čebelar Fr. Rojina pa je pustil za 
enkrat „svoje čebelice" doma v Šmartnem, kjer 
hoče spomladi praktično pokazati mnogo za
nimivosti ob svojem panju — v kraljestvu 
svojem: pri dragih mu ljubljenkah. 

Vsa poročila so temeljila na tem, kako 
se ustanavlja in kako uspešno deluje v posa
meznih društvih na korist in procvit lastnega 
naroda. Tovariša J. Lapajne in L. Perko pa 
sta zavrnila zadnji odstavek poročevalke Janje, 
ker je bila mnenja, da naj primejo za socialno 
delo najprej uradniki in profesorji; čemu na
lagati na šibka ramena še izven šole toliko 
opravil vedno in vedno samo učitelju. 

Poročevalec Fr. Luznar govori obširno 
„0 samopomoči v bolezni" ter priporoča končno 
zlasti učiteljstvu, ki službuje daleč proč od 
zdravnika in lekarne, naj se bavi intenzivno s 
homeopatijo. 

Gosp. prof. M. Pirnat, pa tudi drugi 
navzoči prosijo referenta, naj razširi svoje pre

Hribrnik opozarja na nabiranje knjig za ljudske 
knjižnice. Ko še prečita tov. Vršič aktualen 
članek v „Pad. Zeitschrift" — „Kein Geld" 
— zaključi predsednik zborovanje s pozivom 
„Na delo med ljudstvo!" 

Goriško. 
Zborovanje sežanskega učiteljskega 

društva v Sežani. Hvala Bogu, vzkliknete 
gotovo, g. urednik, prebravši ta naslov. Vsaj 
vendar zopet nekaj iz pozabljenega dela slo
venske zemlje. Zadnjič se je eden pobahal, 
češ, kako imeniten je postal, ker je po pol
drugem mesecu srečno javil svetu, da smo bili 
v Komnu na konferenci. Jaz hočem danes vse 
drugače povedati. 

Brž Vam javljam, kaj smo vse naredili 
dne 5. t. m. na zborovanju v Sežani. 

Prelep dan je bil to. Ponosno je vlekel 
Helijos svoj voz po nebesnem svodu, na katerem 
ni bilo opaziti oblačka. Prosim pa oproščenja 
tiste, ki so jih morda videli, toda vedite, da 
jih ni povsod videti, tudi če so na nebu. Se
veda je to filozofija, da se Bogu usmili, toda 
pomagati si ne morem. Pero drsa po papirju 
in nehote opazim te budalosti, načečkano s 
prav klasično zvitimi nekakimi pseudohieroglifi. 

Zborovanje, napovedano na deseto uro, 
se je začelo nekako ob deseti in pol. 

Tov. predsednik A. B e r g i n e c je po
zdravil vse navzoče s prav izbranimi besedami. 
Z ogorčenjem nad nezaslišanim barbarizmom 
tevtonske soldateske se spominja padlih žrtev 
20. septembra 1.1. 

Ta dan bodi mejnik v vsem našem de
lovanju. Učiteljstvo skrbi, da iztrgaš naš za
tiran rod iz krempljev sovraga, ki nas tlači 
na vseh poljih, to je bila deviza dičnega pred
sednika. Nato prehaja na delovanje okrajnega 
društva, ki je precej mrtvo. Sramota, da imamo 
celo take individue med nami, ki nočejo biti 
udje naše organizacije. S tem ne menim šele 
nastopivših moči, ki jih prime že naš blagajnik 
za ušesa, če ne odpro svojih še svežih moš
njičkov. 

Ravno taka mizerija je z zanimanjem za 
deželno učiteljsko društvo, ki deluje jako vztrajno 
in pridno za naše interese. Zanimanja zanje 
e malo, kakor je malo zanimanja za naše 

stanovske liste. Zgled nam bodi delavstvo, ki 
žrtvuje vse za svojo organizacijo. Sramota pa 
za nas, da nas preprosti delavci prekašalo v 
tem pogledu. Koliko zaspancev imamo v svoji 
sredi, dokazuje najbolj majhno število naročnikov 
na „Zavezina" glasila. 

»Učiteljski Tovariš" ima le 31 naročnikov 
med 68 učiteljskimi osebami okraja, „Popotnik" 
pa le 21 in še ti niso redni plačevalci naroč
nine. 

Končno pozdravi predsednik še navzočega 
okraj, kmetij, potovalnega učitelja L a h a , kije 
počastil naše zborovanje. Upamo, da ni bil za
dnjič pri nas. Saj se baše delovanje za povzdigo 
našega ljudstva ne križa. 

Da smo res mrtvi, nam je dokaz udeležba. 
Pri zborovanju je bilo sicer 9 koleginj in 21 
učiteljev, toda manjkali so nekateri, ki bi bili 
prav lahko prišli. Med zborovanjem je prišel 
še en učitelj in pa en gost iz tržaške okolice 
nas je tudi počastil s svojim obiskom. 

Društveni tajnik je prečital, kakor vedno 
zapisnik prejšnjega zborovanja. Seveda se je 
vzel v znanje. 

Vse dozdaj navedeno so pa bolj formal
nosti. Jedro zborovanja sta bili predavanji ko
legov M. Volkova in A. Hreščaka Prvi nam je 
referiral o biološkem principu, drugi pa nam 
je poročal o izvenšolskem delovanju učiteljstva. 
Oba referenta sta častno izvršila svoji nalogi. 

Prvoimenovani nam je podal razvoj biolo
škega principa od začetka do zdaj Na zgle
dih nam je pokazal razloček med zastarelo 
morfološko (opisovalno) metodo in to sedaj 
tako uvaževano, na biološkem principu slonečo 
učno obliko. Vsak mora izprevideti, da je opi
sovalni metodi odzvonilo. Saj nam ta podaja 
le gol skelet, medtem nam podaja obravnava 
po novem principu življensko sliko, polno vr
venja ip delovanja. Ona mori duha, ta ga 
oživlja. V debati, ki se je vnela nato, je izrekel 
g. nadzornik željo, da bi se vse učiteljstvo 
oprijelo novega načina poučevanja, kar pri
nese v šole novo življenje. 

Kolega poročevalec nam je pa obljubil, 
da nam poda prihodnjič še marsikaj zanimive a 
iz imenovane panoge poučevanja. 

Vrli Hreščak nas je pa kar očaral s svojim 
nastopom. Takoj v začetku nas je prosil opro
ščenja, če bo nekoliko trd in odkritosrčen v 
svojih izvajanjih. 

Posebno v začetku je kakor Jupiter Ful
gurant planil nad birokrate in gotovo so se sv. 
Birokraciju v nebesih tresle hlače, ko je po
slušal ta vehementni naskok na svojo trdnjavo. 
Kmalu pa je iz trde realnosti zletel v višave, 
čeprav nam je obljubil, da ne bo letal na Pe
gazu v Olimp, boječ se preglobokega padca. 

Pred našimi očmi je razgrnil sliko, o 
kateri se nam ni niti sanjalo. S pikro ironijo 
nam je pokazal, da obstoji mnogokrat javno 
delovanje iz samih fraz in hvalisanja. 

Navedel nam je število učiteljskih oseb, 
ki delujejo brezplačno za narod. Dosti je res 
kričanja, tod dela malo, lenobe pa več kot preveč. 

Lep je verz: „Dolžan ni samo, kar ve
leva mu stan, kar more, to mož je storiti dol
žan". Žalibog, da je to le na papirju, v praksi 

*) Preskrbite nam ta referat. Uredn. 
**) Poskrbite, da take tvrdke inser ira jo v 

našem lista. Svoji k svojim! Uredn. 



pa se navadno le prerado pozablja izvajati to 
geslo. 

Govornik nam je opisal pomen odsekov 
za izvenšolko delovanje v smislu Peskove bro
šure Dalje nam je očrtal panoga izvenšolskega 
de'ovanja. Posebno je priporočal obračati vzgoii 
šili odrasle mladine veliko pozornosti. Navadno 
se podere zgradba 8 letnega šolskega pouka 
in vzgoje jako kmalu. Vsakovtstui faktorji 
delujejo tu. kakor razdirajoči elementi. 

Opozarjal je na list za to mladino, ki ga 
imamo sedaj, priporočal skrb za javno moralo. 
Želi pa vsemu delovanju več sreče, kot mrtvo
rojenim sirotiuskim svetom. 

Nikakor ne smemo biti ljudstvu pretuji, 
kakor so navadno koleginje, niti ne smemo 
poznati preiutimuega občevanja z ljudstvom. 

Po končanem referatu se je vnela jako 
živahna debata, v katero so posegli mnogi na
vzoči. Marsikaj resuega, pa mnogo hurnoristi
čuega ie bilo v tej debati. 

Nekateri so posebno pesimistično sodili 
o tem delovanju, toda Hreščak se ni dal ugnati. 

Izjavil je da, ostane optimist, če pa ni
mamo reče, smo sami krivi, ker ne delamo. 

Kot poročevalec bi moral omeniti še, da 
smo debatirali še o marsičem. Zvedli smo. 
da je upravno sodišče zavrnilo rekurz glede 
petl.tnin Pogovarjali smo se o politiškem 
položaju v deželi, ki nas kliče na krov. 

Seveda smo tudi kosili in šli zadovoljni 
domov. E x  8 i t u e ž . 

Učiteljsko društvo za goriški okraj 
je zborovalo 5. novembra 1.1, v Gorici. Ude
ležba bi bila lahko pač mnogobiojuejša. Poleg 
goriških tovarišev in tovanšic je bilo nekaj 
tovarišev iz sežanskega okraja in eden iz tol
minskega okraja, Ti 80 dali lep zgled tudi 
onim našim tovarišem in tovarišicam. ki se 
ogibljejo naših zborovanj brez opravičenega 
vzroka. Sramota vsem takim tovarišem in to
varišicam v okraju ki niti danes ne uvidijo 
pomena naših društev in se posebno radi izogi
bljejo zborovanj takrat, ko je treba kaj žrtvo
vati za stanovsko organizacijo. Podobni so pa
rasiiom, ki se žive ob žuljih svojih delavnih 
in požrtvovalnih tovarišev in tovarišic. 

Pri otvoritvi zborovanja pozdravi pred
sednik tovariš K r i ž m a n vse učiteljstvo ter 
izreče vsem iskreno zahvalo, ki so pripomogli, 
da je tako sijajno uspela XX. glavna skupščina 
naše dične „Zaveze" v Gorici. Posebno zahvalo 
pa je izrekel gospodu Franu Finšgerju, c kr. 
šol. nadzorniku, kot častnemu predsedniku pri
pravljalnega odbora za trud in njegov krepak 
nastop. Zato uživa pa tudi simpatije celokupnega 
učiteljstva. Dalje čestita tov. T. Jugu, vpokoje
nemu nadučitelju v Solkanu, na odlikovanju, 
ko ga je visoko ministrstvo za uk imenovalo 
za šolskega ravnatelja. Ko pozdravi še tovariše 
iz drugih okrajev in novodošle tovariše, ki so 
pristopili k našemu društvu, otvori zborovanje. 

V prvo izrazi tov. Matija L a v r e n č i č 
posebne Čestitke tov. Ign. Križmanu, ki je po 
dolgi in budi bolezni zopet okreval in se po
vrnil med učiteljstvo, ki ga je ves čas jako 
pogrešalo. Res, uvidelo se je ravno za njegove 
odsotnosti, da je Nace duša našega društva.*) 

Nato je nastopil s svojim poročilom tov. 
Ant. M o ž i n a. Referat je bil jako zanimiv, 
posebno za mlajše učiteljstvo, ki ga vzpodbuja, 
kako naj deluje izven šole v prid našega na 
roda. Pokazal nam je, koliko dobrega lahko 
stori učitelj za svoj narod izven šole. če bi 
delovali vsi učitelji tako plodonosno, kakor tov. 
Možina, gotovo bi imelo ljudstvo še večje za
upanje do učiteljstva in bi ga ne pustilo v po
manjkanju. Zato pa ven iz šole vse učiteljstvo 
na pot prosvete za narod in dom. Referat je 
bil res jako poučljiv, zato so ga udeleženci 
poslušali z največjo pozornostjo. Za izborno 
predavanje se mu je zahvalil predsednik ter 
ga prosil, naj se še večkrat oglasi. 

Tov. Bajt izrazi željo, naj bi predaval 
pri vsakem zborovanju kak tovariš, ker le tako 
doseže društvo prave uspehe. Tudi tov. Al. 
U r b a n č i č se je strinjal z nasveti tov. 
Bajta, apelira pa tudi na gospice koleginje, 
naj bi tudi one vstopile v vrsto predavateljev 
in naj bi kdaj razpravljale o gospodinjstvu. 
Sklenilo se je torej, prirejati prvi četrtek vsa
kega meseca predavanja ali poučne izlete. 

Prihodnje zborovanje bo prvi četrtek ja
nuarja 1909, in sicer obenem izlet v papirnico 
v Podgori. Vstop posameznikom v papirnico 
ni dovoljen, ampak le korporacijam ali društvom 
pod vodstvom tamošnjega veščaka; zato se je 
nadejati, da se bo udeležil tega poučnega izleta 
slehrni učitelj in učiteljica. 

Sprejme se tudi z obžalovanjem v znanje, 
da je upravno sodišče na Dunaju razsodilo, da 
se odmerjajo petletnine v goriški deželi od 
dneva učiteljske usposobljenosti. Deželni po
slanci so sicer pri sestavi načrta glede izbolj
šanja plač učiteljstva gotovo imeli voljo, da se 
bodo štel« petletnine od nastopa službe, toda 
so se slabo izrazili v istem načrtu; zato se na
prosi deželno učiteljsko društvo, da sestavi po 
posvetovanju veščakov novelo, ki bi obsegala 
tolmačenje postave § 9. iz I. 1906. glede uči
teljskih plač v prilog učiteljstva in to novelo 
naj se izroči dtželnemu odboru v nadaljno re
ševanje Edino po tej poti dosežemo še mogoče 
da bi se štele petletnine od nastopa službe. 

Tov M e d v e š č e k j e v o«trih besedah 
ožigosal, da imajo celo državne sluge po zadnji 
regulaciji boljše plače nego učitelji! To je pač 

žalostna slika moderne in ,napredne' Avstrije! 
Ker ni bilo drugih nasvetov, zaključi predsednik 
jako zanimivo zborovanje. 

*) Tudi mi se radajemo tega I TJ red. 


